
V drugi polovici maja je kmetijsko ministrstvo poslalo medijem vabilo, na katerem je pisalo: »Izjava ministrice za kmetijstvo, gozdar-
stvo in prehrano Mateje Čalušić po sestanku s kmetijskimi organizacijami.« Navedli so uro, prostor, vsebine pa ne. Pa smo šli, da izve-

mo, kako se odvija oblačenje zastarelih zakonov v »nova oblačila«. Vsem je že dolgo znano, da so imele nevladne in kmetijske organizacije 
zelo, zelo malo časa za pisanje razlogov proti ali boljših predlogov. Zakon, in to vseh sedem, so naredili na ministrstvu sami in jih v enem 
trenutku vrgli na mizo kot celoten paket. Vemo, kako težko je spisati zakone, tako da bodo v skladu z Ustavo, drugimi zakoni in ne bodo 
v škodo ljudem. Tudi zato je bila taka predstavitev posodobljenih ali novih zakonov, kot so jih poimenovali, nenavadna. Predvsem pa je 
jasno pokazala, da na vladi nimamo demokratičnega sistema. Tako so delali v starem, totalitarnem sistemu, ko smo bili še del Jugoslavije.

In začela se je velika farsa. Predstavniki kmetov, ki so hodili na sestanke, so lahko ugotovili, da jih poslušajo. Slišijo pa ne. Kmalu je 
postalo jasno, da so se na ministrstvu odločili, da bodo zadevo izpeljali, pa tudi, če zato vse skupaj sesujejo. Ne verjamem namreč, da 
vse kmetijske organizacije enotno ugotavljajo, da trenutno vladajoča garnitura ne želi napredka v kmetijstvu, pač pa sprejetje teh sedem 
zakonov, s katerimi bodo pokazali moč, seveda preden se jim izteče mandat. Znanja tu ni in žalostno je, da vse, kar so spisali, tudi ni slabo 
za kmetijstvo. Ampak »gnojnica« zdaj teče na dobro in slabo. Če je kmetijsko ministrstvo želelo zgolj pokazati, kaj zmore pod današnjo 
vlado, so seveda zelo »uspešni«, ker imajo zagotovljen volilni stroj v parlamentu, ki ne razmišlja, pač pa slepo uboga svojega vodjo ali 
tistega, ki jim narekuje, kdaj in na kateri gumb morajo pritisniti. Očitno nimajo svojega mišljenja ali pa jim je vseeno in je jasno samo to, 
da mora biti po njihovo. Če povzamem ministričine besede, so se bili pripravljeni pogovarjati in dogovarjati ter usklajevati. Tudi delovne 
skupine so ustanovili. Tako da so bili ves čas pripravljeni na dialog. To, da zdaj kmetijske organizacije želijo sestanek s predsednikom 
vlade pa res razume kot nekakšno nezaupnico njej. Ampak vse bolj se zdi, da kmetijstvo in napredek v tej dejavnosti nista pomembna, 
pomembno je sprejetje sedmih zakonov. Kako lahko zapišem to mnenje, ko zakonov ne poznam? Ko poslušam ljudi, ki so sodelovali v 
teh razpravah in poskusih dogovarjanja in vem, da poznajo kmetijstvo iz lastnih izkušenj, zato jim pač verjamem. Oni dobro vedo, kaj 
prinašajo slabi členi. Zelo jasno je tudi, da bodo veliki igralci in kmetijska podjetja prek lobistov vedno poskušali izigrati (dogaja se že 
zdaj) male, zasebne kmete – rečemo jim družinske kmetije. Jasno je, da se bodo koristi še naprej valile na velike kupe, malim pa bodo dane 
administracija, obveznosti in mogoče občasno kakšna drobtinica, pa še to le zaradi te presnete Evropske unije. 

Ko sprašujem sodelujoče o tem, kakšne bodo posledice za dejavnost, če bodo zakoni sprejeti takšni, kot so, večina pravi – katastrofalne. 
Ali jim tega niste povedali? Smo! Ampak koga to sploh zanima, oni bodo zakone sprejeli, pa če so dobri ali slabi, 
kot so si zamislili ali pa ne razumejo zadev. Pisci »novih« zakonov so v teh nekaj letih očitno pozabili, da oblast ni 
večna in da mogoče naslednja vlada ne bo njihova. Žal nimamo zakona, ki bi določal, da lahko tiste politike, ki so 
evidentno naredili škodo državljanom in niso sprejemali drugačnega mnenja, kaznujemo. V srednjem veku so zato 
imeli javno sramotenje – danes tega nimamo, ker je vsem tako ali tako vseeno. Bolj, ko imate o nekom slabo mnenje, 
bolj je voljen in zadovoljen sam s seboj.

Kmetijstvu na pot – ko bodo ljudje spet lačni, se bodo zadeve spremenile. Do takrat pa vas bodo žal izrabljali, izigra-
vali, mučili s subvencijami, dajali lažne obljube … Pravljica o srečni sedmici novih, sodobnih kmetijskih zakonov se 
v primeru kmetijstva, kot kaže zdaj, ne bo srečno končala. Na žalost le za tiste, ki ostajate v tej dejavnosti v realnosti 
– torej na zemlji!
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